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Vstoupili jsme do nového milénia. Na jedné straně se vedou spory o způsob řízení, o nejlepší  
organizační uspořádání  Junáka, často spojovanou s přehnanou tendencí za každou cenu vše 
modernizovat, zbavit se všeho starého, konzervativního. Na druhé straně pracují nejen kluby, 
ale i oddíly a střediska již s mladými vůdci a v souladu se starými tradicemi. Došlo i ke 
zpochybňování družinové soustavy. Nejde užívat, protože prý většina oddílů má malý počet 
členů a družinový systém není použitelný. A zapomíná se, že původní přirozená předloha je 
chlapecká parta. A ty se zpravidla nespojovaly s jinými do vyšších celků, a přesto žily a 
soutěžily. Zapomíná se na doby, kdy jsme nesměli pracovat a kde právě družinový systém, 
nebo systém malých skupin bez činovníků pomohl přežít myšlenkám, a tradicím skautingu u 
nás. 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

 
ZÁPIS 26. zasedání UNOS konaného v Praze 11. ledna 2001  
Přítomni: sestra Jiřina Adéeová, bratři Ivo Slavíček, Karel Vurm, Miloslav Moravec, Václav Ludvík, Jiří 
Žáček, Jaroslav Chládek, Zdeněk Kolečkář, Julius Müller.   Hosté : bratři Miroslav Moravec a Vladislav 
Jech.   Omluveni : bratři Luboš Pavlán a Ota Veselý. 

(1.) Jednání zahájil náčelník kmene OS v 10:00 hodin v byl schválen následující 
program: 
(2.) Kontrola úkol ů a zápisu čís. 25 ze dne 24. - 26.11. 2000. 3. Zpráva náčelníka kmene 
OS. 4. Zpráva místonáčelni. 5. Zpráva místonáčelnika. 6. Zpráva zpravodaje pro 
vzdělávání. 7. Zpráva tiskového zpravodaje. 8. Zpráva zahraničního zpravodaje.  9. Zpráva 
hospodáře NOS. 10. Zpráva zpravodaje pro legislativu. 11. Zpráva bratra Müllera. 12. 
Příprava zasedání NOS. 13. Současné perspektivy kmene OS.  
14. Závěr. 

(3.) - Zpráva náčelníka kmene OS 
a) Náčelník OS informoval o jednání poradní skupiny náčelníka, zápis jednání byl přiložen 
k pozvánce. 
b) Harmonogram přípravy a konání valného sněmu JUNÁKA dle pokynu č. 2/2000 k 
volebním sněmům JUNÁKA a rozhodnutí NOS o svolání 5. kmenového sněmu OS:  
• sněmy středisek do 29.4.2001, sněmy OS středisek do 11. 3. 2001 
• sněmy okresů do 27.5.2001, sněmy OS okresní do 25. 3. 2001  
• sněmy krajů do 24.6.2001, sněmy OS krajské do 8. 4. 2001 
• valný sněm JUNÁKA do 28.10.2001, 5. kmenový sněm OS 21. - 23. 4. 2001. 
Sněmy OS musí proběhnout postupně na všech organizačních úrovních před 5. kmenovým 
sněmem OS. 
Valné hromady klubů OS proběhnou před sněmy středisek, a to nejpozději do 28.2.2001. 
ÚNOS doporučuje, aby byli včas informováni a na sněm i valnou hromadu pozváni 
zástupci vyšší organizační jednotky. 

(4.) - Zpráva místonáčelní kmene OS  
a) Zpráva ze zasedání ÚRJ (příloha zápisu). 
b) Přítomni byli informováni o písemných příspěvcích do předsněmové diskuse, zaslaných 
br. Řehákem a sestrou Jančíkovou. 
c) Informace o charitativní činnosti v kmeni OS. 

(5.) - Zpráva místonáčelníka kmene OS 
Seznámil členy UNOS s obsazením krajské zpravodajské sítě OS. 
V krajích Pražském, Karlovarském, Libereckém, Olomouckém a Zlínském dosud nebyli 
zvoleni zástupci krajských zpravodajů. 

(6.) - Zpráva zpravodaje pro vzdělávání  
a) Jednání s výchovnými odbory ChK a DK probíhá. 
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b) Práce na novele předpisu pro vzdělávání pokračuje s předpokladem ukončení do 
28.2.2001. 
c) Pro OČK platí obecné předpisy Junáka, ty budou postupné doplněny o část pro OS. 

(7.) - Zpráva zpravodaje pro tisk 
a) Další číslo Kmenových novin OS je připraveno. 
b) Bratr Žáček. oznámil kandidaturu bratra Vladislava Jecha na funkci zahraničního 
zpravodaje OS. Kontaktní adresa: Ing. Vladislav Jech, Zelenečská 34, 194 00 Praha 9, tel. 
02/8186 5223, e-mail: vjech.kamzik @ volny.cz 
Poznámka : Bratr Jech je koordinátorem předsněmové rozpravy k valnému sněmu. 
c) Bratr Žáček předložil návrh pro tvorbu evidence osobních životních výročí (příloha 
zápisu). 

(8). - Zpráva zahraničního zpravodaje 
a) Delegace kmene OS v Großarlu projedná účast zahraničních hostů na 5. kmenovém 
sněmu OS a k problému jaderné elektrárny Temelín se nebude vyjadřovat, po případě 
druhou stranu odkáže na odborníky. 
b) Vyjasnění účasti, složení a kompetence delegace na 4. Evropské konferenci ISGF v 
Budapešti 2001. 
c) Informace o registraci členů OS v mezinárodním hnuti. 

(9). -Zpráva hospodářského zpravodaje  
a) Odbyt příručky - stav nezměněn. 
b) Bratr Moravec předal návrh rozpočtu zajištění 5. kmenového sněmu OS.  

(10.) - Zpráva zpravodaje pro legislativu  
a) Úprava kapitoly IX. Pracovního řádu NOS. 
b) Jednací řád 5. kmenového sněmu OS. 

Usnesení 16 -1    UNOS deleguje bratra Vladislava Jecha do návrhové komise 
5. kmenového sněmu. Přijato : 8 - 0 - 0 

Usnesení 26 - 2   UNOS doporučuje příštímu náčelnictvu OS delegaci na středoevropskou 
konferenci v Budapešti v červnu 2001 ve složení bratři Slavíček a Vurm. dále pak 5. 
kmenovým sněmem zvoleni: náčelník OS. místonáčelní, zahraniční zpravodaj a zástupce 
regionu jižní Morava. Přijato7-0-0 

Usnesení 26 - 3  Popis funkce zpravodaje NOS pro historii a archivnictví se upravuje 
takto: Je členem náčelnictva s hlasem rozhodujícím, do této funkce je navrhován, 
jmenován náčelnictvem kmene OS. Jeho úkolem je starat se o uchování historie kmene OS 
a Junáka a seznamování členů Junáka s ni a o práci s archiváliemi týkajícími se kmene OS. 
To vše v úzké součinnosti s Historickou komisí ÚRJ a v návaznosti na historii celého hnutí 
Junáka. Přijato 9 - 0 - 0 

Usnesení 16 - 4   Jmenování zpravodaje pro historii a archivnictví bude projednáno na 
příští UNOS. Přijato: 9 - 0 - 0 

Usnesení 16- 5   Projednat a přijmout nutné úpravy konečného znění Statutu kmene OS na 
5. kmenovém sněmu OS. Přijato: 8-0-0 

Usnesení 16 - 6   V náčelnictvu OS budou zachovány samostatné funkce organizačního 
zpravodaje a zpravodaje pro legislativu. V tomto smyslu bude upraven Pracovní řád OS a 
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jeho náplně funkcí, uvedené v jeho příloze. Přijato:  8 - 0 - 0 

Další běh LŠ OS probíhá v termínu  4. - 8. května: 2001 a v této době si účastníci Kruhu 
LŠ OS mohou pobyt na Hrachově prodloužit. Podrobnosti o setkání budou upřesněny 
dodatečně. Své přihlášky k setkání v tomto termínu zašlete písemně rádcům svých Kruhu 
LŠ OS, sestře Janě Kvapilové a bratru Zdeňku Beránkovi, do 20. února 2001. · 

Zpravodaj pro tisk a informace děkuje všem redakčním spolupracovníkům a 
dopisovatelům za spolupráci na zrození posledního čísla Kmenových novin OS dovoluje si 
připomenout svou žádost o příspěvky do březnového čísla Kmenových novin; obsahem 
těchto příspěvků by měl být hlavně pohled na budoucnost kmene OS.  
 
Výzva krajským a okresním zpravodajům OS  
Přílohou zápisu je přihláška k účasti na lesní škole kmene OS pořádané v tomto roce. 
Náčelnictvo OS a vedeni školy vyzývá krajské a okresní zpravodaje OS k zajištění účasti, 
zvláště pak je žádoucí účast současných krajských a okresních zpravodajů OS, stejně jako 
vůdců klubů OS. Termín podání přihlášek: 10. 3. 2001. 

Po mnoha letech se obnovují Krajské rady Junáka. Zatím se našemu kmenu ve všech 
krajských radách podařilo obsadit krajské zpravodaje. V některých zatím nemají své 
zástupce. Župní zpravodajové formálně zaniknou kmenovým sněmem. 
 
 
 

Kraj Krajský zpravodaj 
OS 

Zástupce krajského 
zpravodaje OS 

Brněnský Jiří Wolf MUDr ∼ 
Budějovický Hana Jančíková Ivan Litomiský Ing. 
Jihlavský František Hron Marie Jakoubková 
Karlovarský Vladislav Porch ∼ 
Královéhradecký Božena Bogušová Vladimír Köler 
Liberecký Josef Kapras Ing.  ∼ 
Olomoucký Jaroslav Reška ∼ 
Ostravský Miloš Gurecký Milan Růžička Ing. 
Pardubický Josef Rychter Pavel Petrů 
Plzeňský František Uksa Ing. Danuše Procházková 
Pražský Julius Müller MUDr. Petr Vopálka 
Středočeský - východ Hana Kaprálková Oldřich Majer 
Středočeský - západ Václav Kučera Zdeněk Maxmilián Mgr. 
Ústecký Čestmír Janata Pavel Šveňha 
Zlínský Vladimír Stöhr ∼ 
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WOSM a ISGF 

ISGF je organizace dospělých, kteří 
podporují chlapecký a dívčí skauting. 

Je založena na ideálech skautů a skautek a 
jejím podstatným cílem je pomáhat svým 
členům při využívání hodnot, které poznali 
v hnutí v létech svého mládí. V perspektivě 
užívat podpory WOSM a WAGGGS. 
Poskytovat služby ve vlastní obci a trvale 
dbát o osobní rozvoj. ISGF je otevřena 
bývalým členům organizací WOSM a 
WAGGGS i dospělým, kterým se v mládí 
nedostalo této příležitostí. 

Aktivní vůdci a vůdkyně se mohou připojit 
ke Společenství za předpokladu, že chápou, 
že jejich členství v ISGF je úplně jiného 
charakteru než vůdcovství. 

WOSM je světová organizace mladých lidí, 
kteří jsou vedeni mladými nebo dospělými, 
organizace založená na základních 
principech skautingu, jak je uvedeno ve 
Stanovách WOSM, a používající skautské 
metody. Když považujeme „Dospělé ve 
skautingu“ za jednu z podstatných priorit 
WOSM, je nutno konstatovat, že obě 
organizace mohou mít užitek ze spolupráce 
na všech úrovních, jak místních, tak 
národních i mezinárodních. 

Obě organizace uznávají, že se navzájem 
doplňují v podpoře společných myšlenek i 
v zájmu řídit se jednoznačně těmito 
myšlenkami s minimem možného 
promarnění zdrojů. Zároveň se zavazují ke 
spolupráci v následujících oblastech. 

Reprezentace WOSM. Zvolený člen 
Světového skautského výboru je členem 
Světového výboru ISGF s právem 

hlasovacím. Cestovní náklady spolu 
s náklady na ubytování pro tohoto člena 
bude hradit ISGF. Nicméně světový výbor 
stanoví procento nákladů, které je ochoten 
uhradit při světových konferencích.  

Členství v ISGF. WOSM bude podporovat 
ISGF jako alternativu pro dospělé, kteří si 
již nepřejí pokračovat jako aktivní členové 
ve své národní organizaci. 

Strategie rozvoje. Závazné návrhy a 
konečné strategické dokumenty budou 
vyměňovány a bude věnováno úsilí při 
společné práci na rozvoji budoucích 
strategií společného zájmu. 

Vzájemná reprezentace. Zástupce ISGF a 
WOSM budou zváni na všechny světové a 
regionální konference druhé organizace a 
bude jim dána možnost oslovit plenární 
zasedání s podmínkou, že náklady hradí 
vysílající organizace. 

Výměna informací, marketing výroby. 
� Stručné zpravodaje, příručky, světové 
časopisy, publikace a noviny budou 
navzájem vyměňovány mezi WOSM a 
ISGF (noviny v hromadných zásilkách 
na ústředí). 

� WOSM a ISGF budou propojeny 
pomocí internetu. 

� WOSM a ISGF si umožní navzájem 
styk a korespondenci pomocí e:mail. 

� Obě organizace budou usilovat o 
vzájemnou podporu na všech úrovních, 
t.j. lokálních, národních i světových. 
Budou inzerovat vhodným způsobem 
vzájemně své publikace na konferencích 
a při jiných příležitostech. 

� Každá organizace bude informovat 
druhou organizaci o připravovaných 
aktivitách. 

Finanční podpora. WOSM obdrží roční 
grant k financování následujících oblastí: 
publikační činnost, cestovné, vypracování 
přehledných zpráv, reprezentace na 
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skautských seminářích, fórech a 
konferencích. ISGF uděluje každý rok 
Colonel J.S. Wilson stipendium formou 
grantu na vzdělání. 

Společenství BP. Předseda ISGF je stálým 
členem Baden - Powell Fellowship, 
Světové skautské nadace. 

Podepsáni : 

Garnet de la Hunt, předseda Světového 
výboru WOSM 

Niels Rosenbom, předseda Světového 
výboru ISGF 

Říjen 2000 

 

 
 
V tomto čísle magazínu našich rakouských 
kmenových sester a bratrů (jubilejním, již 
50. ročníku) jsme našli tyto zajímavosti: 

� Koncem roku 2000 registrovali 
organizátoři 4. Evropské oldskautské 
konference v Budapešti, 20.-24. června 
2001 pod heslem „Stavíme mosty“. 
Celkem 214 přihlášek skautských svazů a 
další se stále přicházejí. 

� Valný sněm rakouského skautského 
spolku „Pfadfinder und Pradfinderinnen 
Österreichs“ dne 15. října 2000 po tříletém 
funkčním působení s díky vyslovil 
absolutorium odstupujícím 6 členům 
„Spolkového vedení“ (Hilde Ernegg, 
Helmut Zuschmann, Gerhard Miksch, 
Monika Blühml, Werner Pohl a Andreas 
Zit). Zpráva o uplynulém tříletém působení 
odstoupivší rady obsahovala i 
dvoustránkovou kapitolu o činnosti 
Rakouské oldskautské gildy. Do nové 
spolkové rady byli zvoleni: presidentem 
Christian Letz (bytem Hollabunn, pracuje 

ve Vídni), vicepresidentem Karl Homole, 
kuráty P. Franz Hauser (za Řím. kat.církev) 
a Wolfgang König (za evangelíky), 
pokladníkem Sieghard Schäfer. 

� Institut pro skautskou historii 
v Rakousku připravuje velkou výstavu o 
práci pro mládež, která bude instalována 
v Židovském muzeu ve Vídni na jaře 2001. 
Institut pravidelně navštěvují mladí skauti 
a skautky i oldskauti a oldskautky a tráví 
řadu hodin čerpáním z jeho fondů. Všichni 
příznivci elektronické výměny dat mají 
možnost prohlédnout si historický materiál 
na stránkách 

http://pfadfinder-archiv.org  

� Přípravný výbor rakouského Jamboree-
Reunion 2001, které se koná v Bad Ischl 
od 19.-22. června 2001, v listopadu 2000 
registroval již 141 přihlášek skautských 
svazů (např. z SRN, Švýcarska, Itálie, 
Hongkongu, Rakouska, Austrálie) a další 
mu stále docházejí.  

Jak víme, jedná se o výroční akci, protože 
první takové jamboree Bad Ischl hostil 
v roce 1951 (pozn. překl.). 
Časopis GW-Der Gildenweg č. 4/2000 

 
Vybral a přeložil Kamzík 

 
PROGRAMOVÉ PROHLÁŠENI  

náčelnictva kmene OSnáčelnictva kmene OSnáčelnictva kmene OSnáčelnictva kmene OS 

Tento program je 
souborem vlastních 
závazných úkolů kmene 
OS na všech jeho 
organizačních stupních 
pro období mezi 4. a 5. 
kmenovým sněmem OS. 

Program vychází ze současného ideově i 
organizačně konsolidovaného stavu kmene 
a jeho jednoznačného poslání a postavení v 
JUNÁKU i v mezinárodním oldskautském 
hnutí. 
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Cílem programu i aktivit jím vyvolaných je 
další pozitivní dotváření celokmenového 
společenství dospělých skautek a skautů, 
spojených morálním kodexem skautského 
slibu a zákona ve smyslu těchto zásad: 

a)  Uplatňování skautských etických norem 
v celém hnutí, zvláště  pak ducha 
snášenlivosti a vzájemné úcty bez ohledu 
na věk a postavení. 

b)  Upevňování vnitřní stability JIJNÁKA i 
jeho postavení ve společnosti. 

c)  Účinná podpora obou mladých kmenů 
na všech organizačních úrovních, a to 
formami přínosnými pro celé hnutí. 

d)  Účinná pomoc mladším členům i 
činovníkům při plném respektování jejich 
práva na volbu vlastní cesty. 

e)  Přimknutí klubů k mateřským oddílům 
a střediskům programově i metodicky. 

f)  Soustavně vytvářet dostatek příležitosti 
všestranného společenského vyžití, dalšího 
skautského vzdělávání, i obecně 
prospěšného uplatnění pro všechny členky 
a členy kmene. 
Hlavní úkoly kmene i náčelnictva OS do 
příštího kmenového sněmu: 

1)  Vybudování a následné využívání 
výchovného systému OS. Uskutečňovat 
vícegenerační skauting jako základní 
program 4. stupně skautské stezky, 
navazující na 3. stupeň - roverský. 

2)  Osvětově metodická příprava na 
přechod R + R do kmene OS, a to v 
součinnosti s odbory R+R obou mladších 
kmenů. Vytvoření předpokladů pro 
formování juniorských družin OS nebo 
celých klubů při respektování práva 
svobodné volby jejich programu. 

3  Podpora programů pro mladší generaci 
kmene. 

4)  Realizovat program zaměřený na 
uchování historického odkazu hnutí. 

Kvalifikovaně soustřed'ovat dokumenty o 
vývoji skautského hnutí v regionech i v 
celém státě a zhodnotit je při výchově i 
další činnosti. 

5)  Realizovat přípravu a vzdělávání 
činovníků i členů kmene OS systémem 
navazujícím na vzdělávání činovníků obou 
mladých kmenů. Na této úrovni věnovat 
pozornost metodice i programu 
postroverského i rodinného skautingu a 
dotváření filozofické podstaty skautingu 
dospělých i jeho strategie. 

6)  Ustavení sboru kvalifikovaných lektorů 
a instruktorů, připravených k aktivní účasti 
na vzdělávacím i kvalifikačním programu 
všech tri kmenů. 

7)  Zřízení vzdělávacího střediska typu 
NTC (National Training Centre) s právní 
subjektivitou a celoročním využitím pro 
celé hnutí. 

8)  Vydávání Kmenových novin včetně 
tematických příloh za podpory a účasti 
celého kmene. 
9)  Všestranná podpora klubů a jejich 
zájmových aktivit, zaměřených zejména 
na: 
� historii skautingu, 
� ekologii, poznávání a ochranu přírody,  
� rodinný skauting, 
� sport, turistiku a cestování, 
� výtvarnictví, 
� radiosport a další, 

10)  Podpora tvořivých aktivit, 
připívajících k obohacování skautské 
kultury a seznamování veřejnosti s 
charakterem hnutí: výstavy, výtvarné 
práce, akademie apod. Podpora literární 
iniciativy, věnující pozornost poslání a 
cílům skautingu i oldskautingu, a to v 
úrovni naučné i všeobecně vzdělávací. 

11)  Rozšiřovat a prohlubovat mezinárodní 
přátelské styky, zvláště pak v subregionu 
ISGF Střední Evropa. Věnovat pozornost 
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kontaktům s gildami sousedních států, a to 
na úrovni klubové i národní. Udržovat 
soustavný styk se světovou kanceláří ISGF. 
Vytvářet předpoklady pro využití 
mezinárodních styků kmene OS ku 
prospěchu obou mladých kmenů. 

12)  Podpora a účast na občanských, 
humanitárních a dalších veřejně 
prospěšných aktivitách, organizovaných 
hnutím i jinými organizacemi. 

13)  Účinná propagace a informace 
občanské veřejnosti o cílech, poslání a 
výsledcích činnosti celého hnutí. 
Informace, směrovat prvořadě k současné 
generaci rodičů a pedagogických sborů 
škol 1. a 2. stupně. Ve studijním programu 
pedagogických škol a fakult usilovat o 
hlubší informovanost studentů, příštích 
učitelů. 

Moravská Třebová, 25. dubna 1998 
 
JAK DÁL,  úvaha mezi sněmy 
Do kmenového sněmu zbývá několik 
týdnů, je tedy pravý čas na zamyšlení nad 
uplynulými třemi lety i budoucností. 

Kmen OS je dnes svébytný celek uvnitř 
JUNÁKA s logickou a osvědčenou 
organizací, dlouholetými tradicemi, 
vlastním programem, a svým historickým 
opodstatněním. Jeho členové vytváří 
oběma mladým kmenům spolehlivé 
zázemí. 

Přes mnohá úskalí a vzrušené dění několika 
posledních let současné náčelnictvo 
příznivě ovlivnilo život kmene dospělých. 
Nepochybuji, že kmenový sněm zvolí 
náčelnictvo nové, které v této tradici bude 
pokračovat. Při úvaze o věcech budoucích 
nelze však přehlédnout znepokojující 
faktor věkové struktury kmene, který se s 
mnohem větší naléhavostí odráží ve 
věkové skladbě členů náčelnictva, 
současného a pravděpodobně i příštího; 
kandidátní listina pro volbu nového 

náčelnictva tomu nasvědčuje. 

Tento problém se odstupujícímu 
náčelnictvu vyřešit nepodařilo. Vzrušené 
prostředí končícího funkčního období je 
pouze nedostačující omluvou. 

Téměř dvanáct let po poslední renesanci 
našeho hnutí je to varovný signál. Řešením 
je jediná alternativa: soustředit pozornost 
nejen náčelnictva, ale i celého kmene na 
získání střední a mladší dospělé generace. 
"Omezování " kmene lze realizovat jedině 
z iniciativy klubů a mateřských středisek. 
Není podstatné, zda budou vznikat nové 
mladé kluby, nebo se budou tradiční kluby 
rozšiřovat o družiny mladých. 

Oldskautky a oldskauti, i jejich kluby, se 
musí stát ve střediscích oporou jeho vedení 
i oddílů, musí se stát zdrojem jejich 
existenční jistoty, přičemž samostatný 
program klubu zůstává i nadále 
samozřejmostí. Jedině touto cestou mohou 
vzniknout ve středisku příznivé podmínky 
pro trvalé udržení nejmladší dospělé 
generace ve hnutí. Bez ohledu na věk, 
mnohdy již kmetský, musí oldskauti zůstat 
staršími bratry, kteří svou existencí, 
činností i programem budou mladým 
adeptům oldskautingu prokazovat, že 
dospělostí skautská stezka nekončí, začíná 
pouze nejdelší stupeň skautské pouti. Ten 
ať prověří, zda ty předchozí úseky byly 
naplňovány poctivě. Tento poslední stupeň 
skautské stezky je asi nejtěžší, v něm každý 
z nás prověřuje sám sebe. 

Závěr tohoto zamyšlení je velice prostý. O 
budoucnosti kmene budou rozhodovat 
zejména kluby, jejich vlastní program a 
jejich služba ve střediscích. Jedině tam je 
zdroj dalšího zdravého vývoje nejen kmene 
dospělých, ale i celého hnutí. 
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PŘED SNĚMEM 
VYÚČTOVÁNÍ NAŠÍ PRÁCE 
Stručně ze zpráv zpravodajů a členů náčelnictva o jejich činnosti 
1  Organizační zpravodaj NOS Luboš Pavlán 
Organizační zpravodaj je jmenovaným členem pracovní skupiny náčelníka kmene OS, účastní se podle potřeby 
zasedání náčelnictva s hlasem poradním. Zajišťuje přípravy a záznamy jednání NOS a evidenci členstva kmene. 

Bratr Luboš Pavlán byl do své funkce jmenován náčelnictvem kmene OS usnesením 10-3 dne 15. dubna 
1999. Řád odboru NOS pro organizaci byl schválen náčelnictvem kmene OS usnesením 14-11 dne 2. 
října 1999. Členy organizačního odboru NOS se postupně stali bratři Jaroslav Chládek z Hradce Králové 
(logistika, adresáře a telefonní seznamy), Přemysl Filip z Rožnova pod Radhoštěm (profesionální 
kompletace insignií skautských vyznamenání), Miloš Gurecký z Nýdku (poradce, organizátor a 
tlumočník), Luboš Pavlán z Vaňova (správce Matriky Syrinx a plánování akcí NOS) a Vladimír Sýkora 
z Prahy (správce Kmenové knihy OS, statistik a právní poradce). Práci organizačního odboru technicky 
podporoval bratr Zdeněk Zeman z Loun.  

Přehled o další činnosti organizačního odboru NOS 
�Vedení  Kmenové knihy OS v elektronické i knižní podobě bratrem Sýkorou včetně  pravidelné roční 
aktualizace. �Vedení Matriky SX v elektronické i knižní podobě včetně kompletní agendy týkající se 
skautských vyznamenání udělovaných v kmeni OS bratrem Pavlánem. �Zhotovování insignií SX a MD 
na profesionální úrovni  bratrem Filipem bylo projednáváno celkem 126 návrhů na SX III. třídy, 41 
návrhů na SX II. třídy a 85 návrhů na MD.  

2. Výchovný zpravodaj Ing. Václav Ludvík 
Výchovný zpravodaj je voleným členem náčelnictva kmene OS s hlasem rozhodujícím, koordinuje oblast výchovy 
a vzdělávání činovníků a členů kmene OS. Má právo vytvořit z instruktorů, lektorů a dalších odborníků pracovní 
skupinu, příp. odbor pro výchovu a vzdělávání členů kmene. 

V období mezi 4. a 5. sněmem kmene OS na úseku výchovy a vzdělávání činovnic, a činovníků a členů 
kmene OS, byla činnost odboru pro výchovu a vzdělávání NOS zaměřena na dva úseky:  
Položení organizačních základů LŠ OS a její obsahové profilování 
Řád pro vzdělávání činovnic, činovníků a členů kmene OS byl v průběhu roku 1998 vypracován 
v návaznosti na Řád pro vzdělávání činovnic a činovníků Junáka s cílem v hlavních bodech položit 
obsahový a legislativní základ LŠ OS a dále vytvořit vazbu mezi systémem vzdělávání v kmeni DK, 
CHK a OS. Tento Řád OS byl po připomínkách upraven do konečné podoby a v průběhu ledna 1999 
schválen. V únoru 2000, na základě poznatků z jeho praktického používání a používání Řádu pro 
vzdělávání Junáka, byla uzavřena dohoda mezi kmeny DK, CHK a OS o sloučení těchto řádů, a tím 
legislativního zjednodušení.  

Položení organizačních základů LŠ OS a její obsahové profilování 
Příprava 1. ročníku LŠ OS byla velmi obtížná. Podařilo se však realizovat 1. ročník již v roce 1998 za 
účasti 13 posluchačů. V průběhu tohoto prvého ročníku LŠ OS byly upřesňovány obsahové i organizační 
faktory ve spolupráci vedení školy s účastníky. Získané poznatky byly využity při realizaci druhého 
ročníku. V roce 98 byl ustaven sbor pěti stálých instruktorů LŠ OS a dalších lektorů z řad OS, a byl 
založen Kruh LŠ OS. Druhý ročník vycházel z poznatků prvého ročníku, jak po stránce obsahové, i 
organizační. Měl 23 posluchačů a někteří absolventi 1. ročníku doplnili lektorský sbor LŠ. Další vývoj 
prodělala LŠ OS v roce 2000, kdy byl realizován 5. ročník za účasti 12 posluchačů. Škola se potupně 
profiluje ve dvou základních směrech. Jednak se snaží připravit posluchače pro činovnickou práci 
v kmeni OS, ale stejnou měrou i pro činovnickou práci vyšších organizačních jednotek ostatních kmenů 
Junáka. Značné úsilí věnovalo vedení LŠ OS přípravě učebních textů k jednotlivým přednášeným 
tématům. K dnešnímu dni instruktoři a lektoři již vypracovali a pro potřebu LŠ bylo vytištěno 32 textů. 
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3. Zahraniční zpravodaj Ing. Karel Vurm 
Zahraniční zpravodaj je voleným členem náčelnictva kmene OS s hlasem rozhodujícím, koordinuje oblast 
zahraničního styku náčelnictva a kmene se světovou kanceláří ISGF, subregiem „Střední Evropa“, zahraničními 
národními organizacemi dospělých skautů a skautek, případně s dalšími institucemi. Má právo vytvořit si pracovní 
skupinu překladatelů, tlumočníků, průvodců ap.   

Přehled o plnění bodů z Programového prohlášení náčelnictva OS 
Pokračovalo rozšiřování mezinárodních přátelských styků zvláště v subregiu  ISHF Střední Evropa: 
�Účast dvou zástupců kmene na 3. evropské konferenci ISGF v Lisabonu v červenci 1998. �Přispěli 
jsme k přijetí polské oldskautské organizace Rada Seniórow - Harcezrek i Harcezery Doroslych do ISGF. 
�Byla Zahájena pravidelná setkání oldskautů z Polska, Slovenska a Česka:1998 Glodówka, 1999 SAN, 
2000 Ružomberok.  
Naše pravidelná spolupráce s  oldskautskou organizací Pfadfindergilde Österreichs na národní úrovni:  
�2. Středoevropské setkání ve Friesachu v srpnu 1998 �Mezinárodní seminář OS v Tullnerbachu v říjnu 
1998 �Účast zástupců PGÖ na kmenové poradě v Polné v listopadu 1998 �31. evropské setkání 
v Großarlu v lednu 1999 �Setkání se zástupci PGÖ při příležitosti oslav 80 let skautingu ve Vyškově 
v červnu 1999 �Jednání se zástupci PGÖ v květnu 2000 �33. evropské setkání v Großarlu v lednu 2001. 
�Účast sestry Skácelové na 21. západoevropském regionálním setkání ISGF v Elspeet v Holandsku 27. 5. 
až 2. 6. 2000. 

Kontakty klub ů OS s gildami sousedních států 
Tradiční spolupráce s gildami v Rakousku, Polsku a na Slovensku �Spolupráce v této oblasti s gildami ze 
západních států naráží na finanční a jazykové problémy. Ve spolupráci se Světovou kanceláří ISGF byl 
proveden přehled o udělených twinning-certifikátech pro kluby a jednotlivce s následujícím výsledkem: 
�OS klub Hradec Králové - Kukleny�Gilde Grün Gold Linz, Rakousko �OS klub Vyškov�Gilde 
Ulmerfeld - Hausmening - Neufurth, Rakousko �Jana Skácelová�Beryl - Aldridge, Velká Británi, 
�Hradec Králové, Evžen Štáfl, Havlíčkův Brod�Andre Lapacek, Austrálie. 

4. Zpravodaj pro legislativu Ing. Zdeněk Kolečkář Csc. 
Zpravodaj pro legislativu je jmenovaným členem náčelnictva kmene OS s hlasem rozhodujícím, koordinuje 
oblast legislativy kmene OS. Má právo vytvořit z  odborníků pracovní skupinu příp. odbor pro legislativu. 

Plnění úkolů z „Programového prohlášení náčelnictva kmene OS“   
Byl průběžně plněn zejména jeden z cílů programového prohlášení, který se týká tvorby vnitřních 
legislativních předpisů v kmeni OS.  Byly rovněž připomínkovány nově utvářené řády a předpisy, týkající 
se celého hnutí Junáka. Tím byla upevňována vnitřní stabilita kmene OS i celého hnutí a posilováno 
jejich postavení v celé společnosti. Tím byla vytvořena i účinná podpora oběma mladým kmenům Junáka, 
v nichž neexistují zpravodajové pro legislativu a není ustaven ani legislativní odbor při ÚRJ. 

Přehled o dalších významných činnostech zpravodaje 
Byly zpracovány připomínky a návrhy doplňků k „Činovnickému řádu Junáka“ a k „Organizačnímu řádu 
Junáka“. Hledány možnosti ve sjednocování předpisů a řádů mladých kmenů s kmenem OS. Sledovány 
příspěvky k legislativě hnutí z předsněmových diskusí. Sledována tuzemská i zahraniční skautská 
literatura zejména se zřetelem k legislativě příslušných organizací a hnutí. Bylo hledáno poučení  
z historických podkladů českého skautingu. Oboustranně přenášeny informace mezi kmenem OS a 
mladými kmeny Junáka, v činnosti  LŠ OS,  Kruhu BLŠ, lektorů, instruktorů a zkoušejících při VZ, i 
přednáškami a vystoupeními ve střediscích a klubech OS. 

5. Tiskový zpravodaj Ing. Jiří Žáček  
Tiskový zpravodaj je voleným členem náčelnictva kmene OS s hlasem rozhodujícím, koordinuje oblast tisku 
kmene OS a spolupracuje se skautskými periodiky, zejména se Skautingem a Junák hlásí. Má právo vytvořit si 
pracovní skupinu jako redakční radu a redakční kruh dopisovatelů. 

Tiskový zpravodaj řídí svou činnost ve smyslu Statutu kmene OS, ostatních předpisů kmene, 
Programového prohlášení náčelnictva kmene OS schváleného 4. sněmem a dalších předpisů platných pro 
všechny kmeny a operativně podle úkolů a usnesení náčelnictva kmene OS,  jehož je členem. 
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Přehled o plnění bodů z „Programového prohlášení náčelnictva kmene OS 
Programové prohlášení uložilo v bodě 8 „Vydávání Kmenových novin včetně tematických příloh za 
podpory a účasti celého kmene“. Tento bod je po celou dobu v plném rozsahu plněn. Každoročně byla 
vydána čtyři čísla a podle potřeby zvláštní čísla. V letních zářijových číslech byly vpadávány jako přílohy 
Lesní listy, zpracované za přispění frekventantů LŠ OS. Nedopatřením ze strany TDC došlo k přeplacení 
o jedno číslo v roce 1999 a v důsledku toho k dočasnému zkrácení prostředků. V důsledku toho měl 
ročník 2000 pouze tři čísla. Podle potřeby byly jako příloha vydány i některé další materiály jako Zpráva 
o registraci kmene OS apod. 

Přehled o splnění uložených úkolů náčelnictvem 
Podle požadavků náčelnictva byly vydány překlady tři tisků ISGF: „Nápady a náměty pro kluby OS“ 
(97), „Jsme členy ISGF“ (97), „Skauting pro dospělé“ (98). Nebyl splněn záměr náčelnictva k vytvoření 
redakční rady. Dobře funguje poměrně početný kruh dopisovatelů. Důvody nevytvoření redakce jsou 
velký rozptyl dopisovatelů a předpokládané vysoké časové a finanční náklady na činnost redakční rady. 
Situace by byla řešitelná, v případě napojení jejich účastníků na elektronickou poštu. Spolupráce se 
skautskými grafiky je dobrá, většinou však jsou schopni působit jednorázově.  

6. Hospodářský zpravodaj br. Miloslav Moravec 
Hospodář je jmenovaným členem náčelnictva OS a členem pracovní skupiny náčelníka kmene OS, účastní se 
zasedání náčelnictva s hlasem rozhodujícím.  
Činnost hospodářského zpravodaje se týká pouze činnosti náčelnictva KOS, a to v oblastech: 
�Vyúčtování zasedání a akcí velkého a malého náčelnictva �Koordinace vyúčtování zasedání, pokud 
byla organizována pověřenými středisky, popřípadě okresními radami �Vyúčtování Lesních škol OS 
�Organizace sbírky na podporu naší účasti na Jamboree v Chile �Organizace, distribuce a finančního 
vyúčtování prodeje příručky „Oldskautům na cestu“ 
Hospodaření náčelnictva OS probíhalo v rámci účetnictví ústředí, a to na základě ročních rozpočtů, 
odsouhlasených ÚRJ. Lze konstatovat, že ve všech třech letech, t.j. 1988 až 2000 nebyly celkové náklady 
překročeny. 

Místonáčelní Jiř ina Adeéová 
Místonáčelní j e volenou členkou náčelnictva kmene OS s hlasem rozhodujícím, řídí záležitosti  delegované ji 
náčelníkem. V případě potřeby (nepřítomnosti) zastupuje náčelníka v rozsahu stanovených kompetencí. Má právo 
vytvořit si pracovní skupinu pro podporu oblastí jí svěřených. 

Moje činnost v tomto období byla ve smyslu programového prohlášení našeho náčelnictva z dubna 1998 
Především jsem se zúčastňovala všech schůzí UNOS, NOS i Kmenových porad a jako zástupci kmene OS 
jsme se spolu s br. Slavíčkem zúčastňovali jednání ÚRJ. Pracuji též v instruktorském sboru LŠOS. 
"Rodinný a vícegenerační skauting." Rodinný skauting“; se stal mojí pracovní náplní. Jednala jsem s br. a 
ses. Vajnarovými, kteří mají zkušenosti z FS Jamboree, Jak se tyto vícegenerační tábory na západ od nás 
nazývají. Spolu s br. Slavíčkem přenášíme požadavky a náměty z NOS na zasedání ÚRJ, V období 
5. 11.1998 až 4.3.1999 jsem vedla zápisy z jednání náčelnictva. Ve dnech 23. - 25.10.1998 jsem byla a 
delegaci OS na setkání polských Harcerů (OS), slovenských a českých 0S v a polské Glodovce. 
Organizovala jsem výjezdní zasedání NOS.ve dnech 11.až l3, 1999 v Kolíně. Pravidelně podávám 
písemné zprávy z.jednání ÚRJ na zasedáních NOS. Ve dnech 22 až 24. 2000 jsem se podílela spolu s br. 
Slavíčkem, Bobkem, Gureckým a Lajzcykem na setkání polských harcerských seniorů, slovenských OS, 
slovenské skautské gildy za náš kmen 0S Ružomberoku na Slovensku. Tam bylo stanoveno, že příští 
setkaní seniorů těchto skautských organizací bude v r. 2001 v ČR. 

Místonáčelník Jaroslav Chládek 
Místonáčelník je voleným členem náčelnictva kmene OS s hlasem rozhodujícím, řídí záležitosti delegované mu 
náčelníkem. V případě potřeby (nepřítomnosti) zastupuje náčelníka v rozsahu stanovených kompetencí. Má právo 
vytvořit si pracovní skupinu pro podporu oblastí jemu svěřených. 

Výkonem této funkce byl Jaroslav Chládek pověřen usnesením náčelnictva 25-3 od 24.11.2000, po 
odchodu Stanislava Žaluda. Zpráva je uvedena za období od nástupu do funkce místonáčelníka. 
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�Koordinuje přímý pracovní styk s krajskými zpravodaji počínaje zasedání ve Vyškově, jinak s nimi 
udržuje telefonicky styk �Zajišťoval velmi úspěšně několik zasedání NOS �Ještě jako župní zpravodaj 
podpořil svými výsledky úspěšnost finanční sbírky  pro mladší kmeny na Jamboree v Chile. 

 

PŘEDSNĚMOVÁ DISKUSE 
Stručné hodnocení k 23.2.200123.2.200123.2.200123.2.2001 
Již několik měsíců probíhá na všech 
úrovních předsněmová diskuse. Rozbíhala 
se trochu pomalu, ale v poslední době 
přidala výrazně na obrátkách. Sledovat ji 
můžeme pravidelně, ale stručně na stránce 
ve Skautingu a podstatně podrobněji na 
internetových stránkách. Malý prostor 
dostala tato tematika i na zasedání ÚLŠ. 
Na vyhodnocování pracuje 6 aktivních 
členů Skupiny pro předsněmovou diskusi 
(SPD), stále chybí zástupkyně DK. 

Archiv má tři podoby 
1. Na žádost zpravodajů středisek a ORJ 

poskytuje SPD jednotlivé příspěvky 
nebo jejich soubory (jednou poskytnuto 
i A-týmu). 

2. Originály, registrované u koordinátora 
(Kamzíka). 

3. Elektronický archív příspěvků, vlastních 
souborů a pošty, rovněž u koordinátora 
(Kamzíka). 

Publikování z archivu SPD 
a) Celkem vyšlo ve Skautingu 9 příspěvků 

SPD, další je v redakci. 
b) Na internetu průběžně vyvěšuje SPD 

příspěvky a přípravu na ÚLŠ. 

Počet přispěvatelů stále roste 
Jak SPD informovala na internetových 
stránkách a zde na vývěsce:  
a) Podle počtu příspěvků: 
� Na 1. místě základna Junáka, tj. 

příspěvky jednotlivců, oddílů a středisek  
� Na druhém místě krajské a okresní 

rady Junáka. 
� Na třetím místě (s téměř shodným 

počtem) LŠ, OS a SO. 

b) Podle témat, resp. problémů: 

� Jednoznačně vedou problémy 
s komunikací v hnutí (zvláště po 
„vertikální“ linii). 

� Druhé v pořadí jsou stížnosti a náměty 
k organizaci Junáka. 

� Na třetím pořadí jsou starosti o to, co 
si „finančně“ můžeme a máme dovolit. 

� Hned, nebo teprve, na dalších místech 
jsou otázky výchovy, návrhy na úpravu 
našich řádů a pravidel, spolupráce 
s ostatnímu skautskými organizacemi 
v ČR, problematika členství Junáka 
v ČRDM, otázky povinného tisku. 

� Otázky identity DK, právní 
subjektivity středisek, „dvojího členství“, 
střetu zájmů apod. se vyskytují většinou 
ojediněle; což však nevypovídá o 
závažnosti příspěvků! 

Výhled do sněmu 
1. SPD bude nadále (od dubna) publikovat 

ve Skautingu již jen přehledy příspěvků. 
2. SPD od dubna ve Skautingu bude 

citovat velmi stručně náměty, návrhy a 
doporučení. 

3. Nadále na internetu budou vyvěšovány 
úplné příspěvky. 

4. Od května by SPD uvítala pomoc při 
redakční přípravě sborníku pro valný 
sněm Junáka (prozatím má dvě nabídky 
mimo svoje složení). 

Závěr práce SPD 
Skupina předpokládá, že vlastní sběr 

příspěvků ukončí odevzdáním sborníku a 
(pravděpodobně) do konce roku 2001 
uspořádá archiv, ten bude uložen podle 
dispozic nově zvolené ÚRJ (důvodem je 
především fakt, že SPD byla, na návrh 
minulé ÚLŠ, současnou ÚRJ oficiálně 
zřízena).  

V. Jech – Kamzík,  
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ZASEDÁNÍ ÚLŠ 
Změní se něco ve výchově? 

(Praha) Po celý víkend od 
pátku 23. února zasedalo na 
Strojní fakultě ČVUT 
v Dejvicích kolem 120 
činovníků všeho věku 

věnujících se výchově, aby se věnovali 
návrhu výchovného „Řádu pro vzdělávání 
činovnic a činovníků Junáka“ společného 
pro všechny kmeny. 

Jednání zahájil Tomáš Řehák, Špalek, 
výchovný zpravodaj ChK výzvou 
k zazpívání skautské hymny a vypnutí 
mobilních telefonů. Po něm vystoupil 
starosta Junáka, Jiří Navrátil, který řekl 
mimo jiné: „V minulosti jsme úspěšně 
čelili nacismu a komunismu, ale zničit by 
nás mohla záplava formulářů a zchátralá 
morálka“. Dále Michala Rocmanová, Káča, 
výchovná zpravodajka DK o významu 
výchovy. Uvítací část ukončila ses. Hana 
Vogeltanzová, náčelní DK výrokem: 
„Když rozdáme sami sebe, získáme zpět 
více než jsme rozdali“ od A. De Saint-
Exupéry. K našemu zklamání odpadla 
úvodní přednáška Radima Palouše, 
bývalého rektora UK, pro jeho nemoc.  

Účastníci se přihlásili do čtyř sekcí, ve 
kterých řešili připomínky k jednotlivým 
částem novely Řádu pro vzdělávání 
činovníků a činovnic Junáka. 
Sekce �A čekatelské a vůdcovské zkoušky 
�B manažérský kvalifikační stupeň OČK, 
IK �C Lesní školy a lesní kurzy �D lesní 
kurzy pro přípravu čekatelů vůdců, 
manažérských zkoušek a instruktorské LŠ. 

Vlastní rozprava v sekcích probíhala 
odděleně v několika učebnách po celý den. 
Úkolem každé sekce bylo připomínkování 
několika z 21 kapitol novely řádu pro 
vzdělávání. Celkový rozsah tohoto 
obsáhlého předpisu je s přílohami celkem 

56 stánek. Prokousání se takto rozsáhlým 
textem bylo velmi úmorné. Vedle 
formálních námitek docházelo velmi často 
ke změnám jednotlivých slov v textech. 
Rozhodnutí, zda pravidlo bude závazné 
nebo bude pouhým doporučením, bývalo 
často velmi zdlouhavé, zejména možnosti 
předsedů zkušebních komisí ukládat další 
úkoly, jako např. písemnou práci u 
čekatelských zkoušek apod. Velká různost 
názorů se projevovala často u všeobecných 
kapitol, jako hodnocení zkoušek, podmínka 
a forma konání činovnického slibu, 
povinnosti nošení kroje ke zkouškám a k 
ostatním příležitostem. Dále podmínky 
absolvence u jednotlivých druhů vzdělání. 
Účast nečlenů Junáka na kurzech a lesních 
školách. Velmi podrobně se jednalo o 
rozdílných kompetencích instruktorů a 
nositelů OČK. Dost zdlouhavý spor byl 
veden o tom, zda absolventi manažérských 
odborností budou mít právo nosit šedý 
šátek nebo si budou povinni vytvořit 
vlastní symbol. Obdobně náročné bylo 
připomínkování kompetencí Kruhu lesních 
škol a uspořádání a kompetence vlastní 
Ústřední lesní školy.  

Je přirozené, že stejný problém mohl 
v jednotlivých sekcích být pojímán různě. 
Proto v neděli odpoledne se sešli účastníci 
opět v plénu, aby návrhy společně 
projednali, ale zejména sladili odlišná 
stanoviska. Neobešlo se to bez mnoha 
složitých rozprav ukončovaných velmi 
často hlasováním. Navržené změny a 
doplňky zpracuje Odbor pro výchovu 
činovníků a předloží je ke schválení 
ústřední radě.  

Sobotní závěr dne byl věnován seznámení 
s výsledky organizované předsněmové 
diskuse a za pomoci sokratovské disputace 
proběhla velmi zajímavá rozprava 
účastníků. Okruh názorů a projednávaných 
problémů plénum omezilo výhradně na 
výchovnou tematiku.  
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Z KLUBŮZ KLUBŮZ KLUBŮZ KLUBŮ    
 
PRAŽSKÁ DRUŽINA 
Svojsíkova oddílu 

 
(Praha) Osmého února se sešla, letos již 
podruhé, Pražská družina SO. Zasedací síň 
pražské rady byla přeplněna jako obvykle. 
Zahájení se trochu posunulo, protože 
někteří netrpěliví členové skládali své 
příspěvky na zřízení pamětní desky bratru 
Rudolfu Plajnerovi, druhému náčelníku 
Junáka formou nákupu „cihel“ a přijímání 
přihlášek na zájezd spojený s jeho 
Memoriálem a odhalením pamětní desky. 
Po zahájení schůzky rádkyní družiny 
sestrou Amlerovou, Lin, a seznámení 
s programem. 

Vůdce oddílu Honza Písko oznámil, že se v 
dubnu dožije nejstarší člen družiny, bratr 
MUDr. Liška neuvěřitelných 94 let. 
S gratulací jej navštíví za družinu Mirek 
Brych. Poté se ujal slova br. Pergler, Deny, 
se zajímavým příspěvkem „Na prahu 
třetího tisíciletí“ s přehledem významných 
dat. Mezi nimi i čísla otřesná, zejména ta, 
která se týkala obou světových válek a 
obou totalitních režimů.   

Projednávali jsme návrh na přijetí br. 
Standy Táborského ze střediska Atabaska 
do Svojsíkova oddílu, všechny hlasy které 
k tomu zazněly, byly v jeho prospěch. 
Družina čeká ještě na další návrhy. 
Rádkyně dala kolovat dopis br. Ctibora 
Vořecha, Báry, který se odstěhoval do 
Nového Boru a požádal rádce severočeské 
družiny br. Kubáta, aby mohl vstoupit 
k nim.  

Na pořad se dostalo i postavení památníku 
br. Rudolfu Plajnerovi, který navrhlo 

středisko Holešov. Padla zmínka o tom, že 
ústřední rada odřekla na jeho vybudování 
přispět. Přítomný starosta, Jiří Navrátil, 
prohlásil, že jde o zlozvyk u nás v Junáku 
překrucovat skutečnosti, v podstatě prý šlo 
o opožděné podání, nedorozumění o výši 
nákladů a nepředložení rozpočtu. V zápisu 
z ústřední rady není o jednání ani zmínka, a 
tak nezbývá, než nevěřit na řeči.  

Květnová schůzka bude v klubovně 
střediska Triglav na Bílé Hoře, tam se 
nebudeme muset tak mačkat. V programu 
vystoupí br. MUDr. Klika. Na závěr jsme 
si zazpívali druhou sloku junácké hymny a 
pak se dlouho rozcházeli. 

Gog 
 

151. klub OS Česká Lípa 
(Česká Lípa) Náš klub 
okamžitě reagoval na 
oznámení, že naše ústředí 
nemá v roce 100.výročí 
narození táty-Plajnera ani 
korunu na vybudování jeho 

památníku na Hostýně. Při jeho odhalení v 
květnu budeme chybět, je to pro nás přece 
jen trochu "z ruky", ale našim finančním 
příspěvkem budeme aspoň trochu "při 
tom". 

Sir 
 
PO BRDECH 
se chodí pěšky, i  když nohy bolí 
Na prvé letošní schůzce klubu navrhl Gog 
účastnit se zase jednou Přechodu Brd. 
Zájem byl malý, a tak to bylo staženo 
z programu. Vývoj počasí však přinesl 
změnu názoru. Nic jsme nezjišťovali a 
přidali jsme se ke smečce. Na Hlavním 
nádraží jsme se dověděli z tabule, že vlak 
nejede, po několika dotazech jsme 
nastoupili do vlaku na Budějovice, kde 
bylo více takových postižených, mezi nimi 
Rychlonožka se svým oddílem. Do Vršovic 
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jsme přijeli na poslední chvíli a docpali se 
do pomalovaného motoráčku. Většina nás 
našla i místo, Gog seděl vedle Logana 
z 506. klubu Úplněk, v Braníku se 
čekajícím skautům nepodařilo přistoupit. 
V Mníšku se obsah vlaku seřadil do různě 
velkých „stupů“, s vlajkami i bez nich, a 
vydal se směr Kytínská louka. Bylo 
zataženo, drobně sněžilo, silnice byla čistá.  

Prvé kilometry utekly a my se ocitli na 
Kytínské louce. Křižovatka byla naplněna 
skautským mládím. U prvého stánku jsme 
pořídili pamětní razítko a někteří si poslali 
pohlednici, na které bude příležitostné 
razítku Přechodu z pošty v Mníšku. Párky 
již došly, většinou jsme si dali kafe 
s palačinkou, Gog obsluze čakovických 
skautů poradil příště si přivést mikrovlnku 
a prodávat je teplé, slíbili, že si seženou 
nějakou na petrolej. Kluci se smáli, že 
Goge znají i okolní pařezy, bylo to 
nekonečné zdravení a zdravení. Potkali 
jsme hlavního organizátora a současně 
výchovného zpravodaje pražské rady 
Hrocha s manželkou a dcerkou. Dále tam 
byli Fox, Agir, Dany, Keneddy, Maják, 
Špagát, Ovigo a další členové redakce Činu 
i skauti ABS. Také Kruťas, který se Brd 
zúčastnil po jednatřicáté. Vápenka ve 
stánku „brdské pošty“.  

 
Windy ve stánku skautského tisku, kde 
byla také umístěna Fabiánova vrcholová 
kniha, do které se bohužel ne všechny 
oddíly zapsaly. Dá se říci, že na Brdy 
nechodí jenom ty nejmladší skautské 
ročníky. Po cestě i na louce je mnoho 

starších ročníků, většinou z kmene 
dospělých, ale také se zde objevují lovci 
pamětních razítek, kteří chodí každý rok.  

Mezi zápisy nalezneme mimo náš 1. klub 
OS Přátelé Vatry, ještě 38. klub OS 
z Plzně, Doubravky, 48. klub a 506. klub 
Úplněk, oba z Prahy. Ale čtení zápisů stojí 
za to, jsou zde kromě pražských smeček, 
rojů, oddílů, středisek a přístavů také  
účastníci z Benešova, Kyjí, Městce 
Králové, Plzně, Sedlce - Prčic, Satalic, 
Újezda nad Lesy, Všenor, Uhříněvse a 
Zbirohu.  

A těch skautských názvů: Rosomáci, 
Rysové, Gingo, Kamzíci, Amazonky, 
Rackové, Šipka, Minehaha, Vlašťovky, 
Trojhvězda, oddíl Velo, Pinkalinky, 
Polárka, Albatros, Zlatá Kotva, Bílý Orel, 
Mustangové ad.  

 
O naše žaludky se postarala MOS (mobilní 
občerstvovací stanice) Athabaska. Díky za 
jejich péči, je příjemné a jsme na to již 
zvyklí, dát si páreček, čaj, kafíčko 
s palačinkou, díky.   

S několika ulovenými pamětními lístky 
v torbě jsme se vydali dál. Tentokrát jsme 
se opravdu prošli. Bylo to odhadem téměř 
patnáct kilometrů a na nás v ostřejším 
tempu, než jsme zvyklí. Ale stálo to za to, 
účastnili jsme se asi „nejlidnatější“ 
skautské akce, o které se vedlo v nedávné 
době mnoho zbytečných a pochybovačných 
řečí, zda se má konat. A koná se stále, 
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přináší mnoho radosti. Pozdravili jsme se 
s mnohými, které třeba celý rok nevidíme. 
Trochu toho bolení nohou stálo za to. Ve 
vlaku jsme si vyslechli trochu stesků na 
nabité vlaky, ale také obdivu, že se 
mladým i těm nejstarším skautům chce do 
té zimní sloty. 

 

 
 

Gog 

Neodpustil jsem si, abych k vyprávění o 
letošním přechodu Brd nepřiřadil krátké 
zamyšlení, které dobrá znalost těchto míst 
podnítila. Nalezl jsem je v občasníku 
PUEBLO 506. klubu Úplněk, ve článku 
uzavírající loňský ročník. Je od tvořitele 
tohoto časopisu br. Vlad. Chocholy, 
Logana, známého a dobrého skautského 
kreslíře a stejně dobrého psavce. 
 

 
Je deset let po obnově skautingu. Kdo by 
tenkrát jen tušil, že dobrou vodu budeme 
kupovat v plastových lahvích a na 
pokrajích měst porostou pahorky z 
odpadků a vrakoviště aut. Z českého lesa 
už mne nikdy nevyžene slovenský voják se 
samopalem. Na muflony v Brdech už 
nejezdí komunističtí papaláši v šestset-
trojkách, ale zazobanci z ciziny. Můžu 
táhnout do Kanady, kdy se mi zachce, ale 
co tam budu sám dělat? Ten styl už dávno 
vyprchal z ošuntělého zálesáckého kabátce. 

Cizinu teď deptají stáda šílených krav a 
mládež, co si pumpuje do žil smrtící drogy. 
V čem je vlastně současný svět lepší? O to 
se přou povolaní i kmáni. Mediální 
prostředky živí dál přiblblé reklamy a 
časopis Junák má potíže s vydáváním i 
odběrem. Klady si nikdo nežádá. Z denního 
tisku je jedna velká černá kronika, lidé 
spíše než na vlastni ruce spoléhají na sázky 
a loterie. 

Na Brdech budou i v příštím tisíciletí 
šuměl lesy a bublat potůčky, růst houby a 
mechem zarůstat staré kempy. Jen nám 
budou  se svými muflony jaksi vzdálenější. 

Z knížky mi ráno vypadla záložka. Je na ní 
vzkaz Baden - Powellův: „Zaměřte svůj šíp 
vysoko, a zvolte vůdcem hvězdu“. Šípy 
bychom měli, ale kde v této době najdeme 
hvězdu? 

Se starým rokem se rozloučil Logan. 
 

 
 

VALNÉ HROMADY 
Tradice i účelná pomůcka 
Tento tradiční název pro výroční schůzi se 
v současné době často neužívá. Snad proto, 
že je méně výstižný a na rozdíl jakési 
časové pravidelnosti naznačuje něco 
neuspořádaného, ale to je pouze fikce. Toto 
každoroční zastavení umožňuje posoudit 
úspěšnost roku uplynulého a současně 
nastavit laťku období, do kterého právě 
vstupujeme. Je pouze na nás, zda máme 
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chuť překonat již dosažené, nebo se 
uspokojit s méně náročným programem. Je 
rozdíl, když hodnocení a výhled ponecháme 
jediné osobě nebo se jí zúčastní co nejvíce 
členů. Ta druhá možnost nás poučí, kolik 
ještě máme fantazie, chuti něco dokázat a 
kolik z nás není jen pasivních konzumentů 
programu. Samozřejmě, že naší pozornosti 
nesmí ujít ani hospodaření klubu, ale to při 
svých nepatrných rozměrech nebývá nijak 
náročné. Je i společenskou příležitostí. 
 

Čím jsme se letos  zabývali:  
Po zahájení a přivítání účastníků a hostů 
zazněly pozdravy od příznivců a těch, kteří 
se nemohli účastnit, byl schválen program, 
následovalo seznámení s dílčími zprávami. 
�O udělených vyznamenáních a čestných 
letech �O stavu hospodaření �O stavu 
registrace �O činnosti klubu v roce 2000 a 
výhledu 2001 �O výpravách minulých i 
příštích �O stavu srubu a střediska 
�O krajském sněmu kmene OS �Aktuality 
z kmene OS �O stavu Totemu �Rozdání 
Kroniky letního setkání 2000 �Rozprava 
ke zprávám o činnosti klubu, vůdce a rady 
klubu �Návrhy pro novou činnost �Návrh 
na čestný odznak klubu �Vlastní volba, 
respekt. potvrzení členů rady klubu, 
případně její doplnění �Oslovení oslavenců 
a přípitek. Volná zábava, nemusí chybět 
ani tradiční program jako hra nebo kvíz, 
zpěv apod. 
Ještě než propuklo jednání, jsme vzpomněli 
dvou členů klubu, kteří loni opustili svou 
životní a skautskou stezku. Byli to br. 
Vlastimír Šnobl, Šiška a Vladimír Švitorka, 
Švitka, odloučený člen klubu, žijící až 
v Šenově, ale neztrácející zájem ani o klub, 
ani o hnutí. Na Švitkově oznámení byl pro 
nás vzkaz. 

Loučím se s Vámi, přátelé milí, 
ruky stisk dnes už Vám nemohu dát. 
Srdce mi dotlouklo, odešly síly, 
měl jsem Vás všechny, měl jsem Vás rád. 

Nezapomněl na své milé ani ve chvílích 
posledních.  

Zahájil vůdce klubu Jára výčtem hlavních 
podniků: Deset schůzek, z toho šest letních 
na Vatře a čtyři zimní v teple na Meteoru. 
Zorganizování služeb cílového přístavu při 
8. ročníku sjíždění Rokytky, včetně 
přípravy občerstvení. Vánoční posezení na 
Vatře s návštěvou besídky mladších členů. 
S tradičním zazpíváním koled kolem 
Svojsíkova smrku. Letní, týdenní setkání 
na chalupě u Mauglího v Mníšku u 
Třeboně s mnoha výpravami do blízkého i 
vzdáleného okolí, s tradiční návštěvou 
Slavonic a Montserratu a velkovýpravou 
do Římova s perfektními buchtami od Ďídi, 
tradiční návštěvou skautské legendy, 
Grizzlyho, v Boru u Suchdola s neméně 
tradiční roládou z kuřete a zajímavým  
posezením.  

Ze Zděndovy zprávy „šestkrát v náručí 
přírody“ si opakujeme zážitky z našich 
výprav. V roce 2000 jsme uskutečnili 
nejvíce výprav: V únoru „Ze Slivence do 
Slivence“, 7km. V dubnu „Výprava za 
zdravím“ z Ostré do Lysé n/L s návštěvou 
Botanikuse a nákupy, 7 km. Také v dubnu 
„K pramenům Rokytky“ Říčany, 
Klokočná, Mnichovice, 12 km. V říjnu 
Kozojedy, Doubravčice s návštěvou bývalé 
roverské haciendy „Polárka“, 7,5 km. 
V listopadu výprava po létech, do kdysi 
tradičního Prokopského údolí, 6 km. 
V prosinci z Bílé Hory do Břevnova 
nazvanou „Od Pytlouna k prezidentům“, 6 
km. Následné rozhodnutí: Letos alespoň 
pět výprav. Nabídka: březen Divoká Šárka, 
dále Vráž, sv. Jan, Srbsko; náš dluh 
Kersko, Senice; Ptíce, Unhošť; po Kačáku 
z Malé Kyšice do Loděnice.  

Pitrískovo „hlášení“ se týkalo hotových 
prací a plánů na srubu Vatra. Hodně je 
uděláno, ještě dost práce nás čeká. Dále nás 
seznámil s průběhem a výsledky krajského 
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sněmu kmene OS konaném 15. 2. na 
Vinohradech. Účast nebyla vysoká, 30 
delegátů z očekávaných 58. V Praze je 54 
klubů OS, na Praze 8 jich je 5 a očekává se 
přírůstek. Krajským zpravodajem OS byl 
zvolen br. Julek Müller, Akéla, jeho 
zástupcem náš Petr Vopálka, Pitrísek.  

S aktualitami ze kmene vystoupil Gog, 
mluvil o přípravě kmenového a valného 
sněmu, probíhající předsněmové rozpravě. 
Plnění programového prohlášení minulého 
sněmu a o výsledcích LŠ OS 2000 a 
přípravě letošní. Seznámil se stavem a 
možnostmi Kmenových novin a Totemu. 
Závěrem přednesl návrh na potřebu 
vytvoření klubového vícestupňového 
čestného odznaku.  

V lednu a únoru oslavili svá životní výročí: 
Tor, Píček, Gog, Malek, Pitrísek a Sixta.  

Závěrem schůzky jsme si neodpustili 
alespoň jednu hru. Byla to kimovka na 
přezkoušení naší ubývající paměti. 
Z patnácti předmětů běžné potřeby jako 
tužka, knoflík napínáček, svorka, mince  
apod. pozorovaných dvě minuty si 
zapamatovali účastníci od 10 do 13 
předmětů, s výsledkem jsme spokojeni. 
Uvidíme, zda se budeme při dalších hrách 
lepšit.   

Nezapomněli jsme ani na vyprávění 
kufandit - pozoruhodností. První přednesl, 
resp. předložil Zděnda. Uvedl to jako 
nejdelší známé slovo o 42 písmenech. Snad 
to přepíši bez chyby:  

HOTTENTOTTENPOTENTATENATTE
NTATATENTÄTERTANTE   

v naší mateřštině to znamená doslova: „teta 
atentátníka na hotentotského potentáta“. 
Nebyl by to asi Mydlík, kdyby nechtěl 
ukázku přebít, a tak sestavil podobné slovo 
obdobně znějící a s podobným obsahem: 
HOTTENTOTENSPOTÄNTÄTERSMUT

TERATENTÄTERBEUTELSRATTEKOT
TER;  pak věřte na rekordy.  

Aby nezůstalo pouze u těchto jazykolamů, 
byly zmíněny ještě další kufandity. 

Mauglí: Při honu se zajíc krčil tak úspěšně, 
že jej myslivci spatřili, až z bezprostřední 
vzdálenosti. Když jej vyplašili, nevěřili 
svým očím, skočil do Vltavy a přeplaval ji 
a lovci ho za to již nepronásledovali. 
Doufejme, že to není jen myslivecká latina. 

Zděnda: Cestující jel mezinárodním 
rychlíkem Košičan. V Olomouci vystoupil, 
aby po odjezdu vlaku zjistil, že v kupé 
zapomněl batůžek s doklady a 3000,- Kč, 
fotoaparát a další věci. Na konci trasy 
nalezli batůžek košičtí železničáři,podle 
obsahu zjistili adresu a zavazadlo odeslali 
zpět majiteli. To se snad dnes ani nemůže 
stát.  

Mydlík: Kolega Dražil z Olomouce v roce 
1968 emigroval do USA, kde se dobře 
uchytil a oženil a Američankou. Nedávno 
přivezl rodinu, aby si prohlédla Prahu. Jeho 
syn Američan se při prohlídce divil „Proč 
svítí ta Hračana? Vždyť to musí stát hrozné 
peníze“. Na Malé straně při chůzi po staré 
hrbolaté dlažbě jej zase napadlo: „Proč ten 
povrch nepokryjí asfaltem?“ 

Rozcházeli jsme se, valná hromada 
nehromada, spokojení, ani nám to nepřišlo, 
že jsme „prodělali“ tak „historicky“důležité 
sezení. Jen těch nápadů se nám v hlavě 
honilo více.   

 
Gog 
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PROBLÉMY NAŠEHO 
OLDSKAUTINGU 
Ladislav Rusek - Šaman  

Snad v každé zemi, 
kde se jedinečné 
výchovné hnutí, zvané 
skauting "ujalo", řeší 
se problém existence, 
činnosti i působnosti 
oldskautingu, tedy 
členství i aktivity 
dospělých, starších i 
nejstarších. V prvních 
desetiletích od zakla-

datelského činu Baden Powellova se tato 
otázka ještě nerýsovala - vždyť Chief-
Scout B. P., zakládaje první skupiny svých 
Boy-Scouts, tedy družiny chlapců-skautů, 
sám vlastně netušil, že dar skautingu se 
může stát celoživotním krédem, ba 
dokonce životním stylem mnoha lidí po 
celém světě. A tak ti "staří " mezi mládeží 
byli zpočátku jen vůdcové, činovníci, 
organizátoři. 

Dnes jsou v mnoha zemích, kde skauting 
zdárně prospívá, "gildy", "kluby" nebo i 
jinak pojmenovaná společenství oldskautů 
a oldskautek, kteří neskončili své členství v 
hnutí ani po odchodu z případných funkcí. 
Chtějí se nadále sdružovat ve skupinách, 
chtějí rozvíjet svůj specifický program, 
přizpůsobený svému věku i fyzickým 
limitům, chtějí být mezi "svými", stýkat se, 
vyměňovat si názory s lidmi stejné "lesní" 
krve. Například v sousedním Rakousku 
existují velmi. aktivní oldskautské gildy, 
mají svůj časopis, svůj bohatý program, své 
možnosti: pořádají společné výlety a 
zájezdy, návštěvy muzeí a galerií atd. 
Zcela zvláštní problémy řeší oldskauting 
náš. Všichni víme, proč: trojí přerušení 
činnosti, trojí tvrdá perzekuce způsobila, že 
naše oldskautské řady značně prořídly. Co 
víc, téměř úplně chybí cela řada ročníků - 

mám na mysli ono téměř vakuum z let, kdy 
byl u nás skauting na desítky let prakticky 
vymazáván: tehdy přicházelo do hnutí jen 
velmi málo "čerstvé krve", a tak dnes, na 
počátku 3. tisíciletí, jsme svědky smutného 
grafu, zpodobujícího generační rozdíly 
členů hnutí. Žijí dosud "praskauti", jako je 
zasloužilý téměř devadesátiletý skautský 
činovník a spisovatel Mirko Vosátka-
Grizzly; žijí ještě desítky o něco mladších 
sester a bratři, ale osudovou a tvrdou 
nevyhnutelností přicházejí na naše stoly 
každou chvíli smuteční oznámení: odchází 
jeden po druhém z té staré, zasloužilé 
gardy, která - a jedině ona! - pomáhala 
přenést ohníček skautingu přes dlouhá 
období perzekuce. Ve chvíli, kdy toto píši, 
leží na mém sto1e zpráva ze San Diega v 
Kalifornii, kde dne l8. ledna 2001 zesnul 
náš významný bratr MUDr. Ervin 
Lobpreis-Lobin, autor historického "Skaut-
ského manifestu" z roku 1948, jediného 
podstatného dokumentu, který se postavil 
otevřeně proti zrádcovskému "Junáckému 
manifestu", který předznamenal tehdy - 
pamatujete? - likvidaci skautingu dobro-
volným přičleněním" dětských členů 
Junáka k Pionýru. Bratr Lobpreis pracoval 
i v USA v naší exilové skautské družině. 
Jako kapitán U.S. Navy ve výslužbě byl s 
vojenskými poctami pohřben 29. ledna v 
Glendale, CA. Čest jeho památce (Zprávu 
mi poslal br. Švábeneký-Akéla z Brna.) 

To vše, co jsem zatím uvedl, má pouze 
uvést to nejdůležitější: Musíme náš 
oldskauting - přes jeho nepočetnou 
členskou základnu - zásadním způsobem 
povznést. Myslím, že neuškodí uvědomit 
si, že být oldskautem či oldskantkou 
znamená splňovat přinejmenším tyto 
aspekty: 
1) Sám skautsky žít - už zmíněný skautský 
životní styl. 
2) Žít skautsky družně - ve společenství 
vrstevníků, v klubech, gildách. 
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3) Podle možností i schopností pomáhat 
mladé i nejmladší skautské generaci. 
4) Bedlivě střežit směřování hnutí, svým 
členstvím i činností čelit případným 
tendencím deformovat hnutí na pouze 
dětskou organizaci. 

Zamýšlejme se zvláště nad tímto 
posledním, ale velmi důležitém posláním! 
Pronesli jsme náš skauting třemi obdobími, 
v nichž naše slunná cesta byla 
poznamenána stínem totalitních mříží, byli 
jsme svědky chyb i zrad uvnitř našeho 
hnutí. Nedopusťme, sestry a bratři, aby 
naše cesta vyústila po tom všem do 
rozmělněné, pokřivené podoby pod vlivem 
doby, společnosti, amorálních vlivů medií, 
anebo i zkresleného chápáni skautingu 
těmi, kdo - ne vlastní vinou! - poznali jen 
shora zabezpečené a zcela odduchovělé 
"pokrokové výchovné formy" pionýrské! 
Skautské hrnutí se vyvíjelo a ještě vyvíjí už 
téměř století - od prvního pokusného tábora 
na ostrůvku Brownsea uplyne roku 2007 už 
sto let! Udělejme vše pro to, aby toto 
datum zastihlo náš skauting živý a hlavně 
pravý ! 

 
Psáno v Olomouci 15.2.2001 

 
GRAMATIKA PRO SKAUTY (10) 

Živý český jazyk existuje už 
asi 1 000 roků. Za tu dobu se 
hodně změnilo. Měnil se 
počet česky mluvících lidí, 
měnila se i slovní 

zásoba.Říká se, že kdo při výuce cizímu 
jazyku zvládl 2000 slov, už se slušně 

domluví. To je ovšem výsledek někdy 
několikaleté práce. Jsou však kurzy, které 
halasně ohlašují, že při intenzivní týdenní 
výuce naučí frekventanty i 200 slov. 
Čeština bývala kdysi diplomatickým 
jazykem. To však už dávno není pravda, a 
tak nám nezbývá nic jiného, než se pilně 
učit světovým a jiným jazykům. 

Přitom bychom měli mít dokonale 
zvládnutý mateřský jazyk. Jeho slovní 
zásoba činí asi 250 000 slov. Některým 
méně gramotným (to jsou ti, kteří sice 
písmenka znají, ale četbu ze svého 
programu zcela vypustili) postačí podstatně 
menší počet slov, převažují u nich 
citoslovce. Mezi požadavky na skautské 
činovníky patří také umění mluvit a něco 
říci - na rozdíl od profesionálů,kteří mluví, 
mluví, a nic neřeknou. 

Školní vyučování spisovným jazykem do 
značné míry zrušilo rozdíly vyjadřování v 
různých regionech. Zcela zmizela bulačina, 
na dnešním Chodsku už neuslyšíte, že "to 
bulo mí chčestí". Stále je patrné široké 
vyjadřování na Hané: "Stréčkó, máté 
móchó na repáke !"  Podle řeči snadno 
poznáte Ostravaka, mluvi se zkratka, čarky 
se tu nenosi. Věty, pronášené v západních 
Čechách, mají jinou intonaci, "zpívání", 
zvyšování hlasu na konci věty. Patvar "zez 
Plzně" je jen pustou pomluvou Plzeňáků. 
Kamarádské oslovení "ty votroku" svědčí o 
hradeckém původu mluvčího. 

Živý jazyk se stále mění, mění se i pravidla 
písemného projevu. Je obecně známo, že 
náboženský reformátor Jan Hus, se podílel 
i na významné reformě českého pravopisu, 
odstraněním spřežek (cz) a zavedením 
změkčujícího "nabodeníčka" - tečky nad 
písmenem, ze které se vyvinul později 
háček. Českou specialitou je kroužek nad 
"ů". Dle dnešních pravidel je v slovech 
cizího původu zcela nahrazen čárkou. Měli 
bychom ji tedy psát i v takových slovech 
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jako je "Balú", "štrúdl". Však si zvykneme, 
jako jsme si už zvykli na nové slovo 
"Česko", zprvu vytrvale odmítané a 
nepřijímané. 

Sir 
Pokřik, pok ř i k , POKŘIK ! 
Všechno má svůj konec. Dnešní příspěvek 
je už pořadím desátý a to už je jistě vhodné 
příliv pokřiků zastavit.Chystáme jejich 
separátní vydání, stále ještě máte možnost 
přispět pokřikem od vás. Jejich soupis 
nemůže být nikdy hotov. Nelze obsáhnout 
všechna místa výskytu,všechny alternativy. 
Některé přežívají dlouhá léta, udržují se a 
patří k místní tradici, jiné zanikají spolu se 
zanikající družinou, oddílem. Stále však 
vznikají pokřiky nové a budoucnost ukáže, 
zda přežijí. Při tvorbě nechtějme z pokřiku 
udělat programové prohlášení o několika 
slokách. Měl by být krátký a úderný. 

K pokřikům příležitostným patří i projevy 
nevole či spokojenosti u táborových ohňů. 
Nejčastějším: projevem uznání - místo 
klasického potlesku je ono 

u m í í í í íu m í í í í íu m í í í í íu m í í í í í í í í í ! í í í í ! í í í í ! í í í í !    
To už je trvalou součástí ohňů skautských 
či trampských, pohříchu však jedinou. 
Pamětníci mívali v zásobě i jiná vyjádření 
spokojenosti:  

b r r r r r r r b r r r r r r r b r r r r r r r b r r r r r r r ---- á v o  ! á v o  ! á v o  ! á v o  !    
nebo:  
f e n o !   f e n o !   f e n o m e n á 1 n í !f e n o !   f e n o !   f e n o m e n á 1 n í !f e n o !   f e n o !   f e n o m e n á 1 n í !f e n o !   f e n o !   f e n o m e n á 1 n í !    
 
či  

Osla  ven ! Osla  veOsla  ven ! Osla  veOsla  ven ! Osla  veOsla  ven ! Osla  ven !n !n !n !    
Oslaven buď skautík ten !Oslaven buď skautík ten !Oslaven buď skautík ten !Oslaven buď skautík ten !    

Začátek zprvu vyvolává v aktérech 
zklamání z neúspěchu, aby je pochvalným 
závěrem plně uklidnil. Jsou však 
vystoupení, která si pochvalu vůbec 
nezaslouží. Rádoby veselé číslo příliš 
veselí nevyvolává, a tak následuje jen 
zdvořilostní zachechtání: 

(sólo):   k 1 i p k 1 i p k 1 i p k 1 i p ---- k 1 a p k 1 a p k 1 a p k 1 a p    

(družina):   he he he he ---- h e  h e  h e  h e ---- h e h e h e h e    

Nebo forma modlitby:  
Od ran morových, Od ran morových, Od ran morových, Od ran morových,     
od žen nevěrnýchod žen nevěrnýchod žen nevěrnýchod žen nevěrných    
a od čísel takových,a od čísel takových,a od čísel takových,a od čísel takových,    
ochraňuj nás, ó Bože ochraňuj nás, ó Bože ochraňuj nás, ó Bože ochraňuj nás, ó Bože . 

Vedle recitované "modlitby" hudebně 
založení skauti použijí i pěvecký projev. A 
to už se dostáváme do jiné kapitoly. Zpívá 
se u vás ?  A co vlastně ? 

Sir 
 

 
 

OMLUVA 

Pokřik, p o kř i k ,  P0 KŘ I K  !  
Tuto skautskou lidovou tvořivost sbírá u 
nás několik sběratelů. Ve sbírce br.T'hora 
jsou pokřiky staré 55 roků, i více. 
Zeměpisně pokrývají území Českého 
království a Markrabství moravského. 
Pohříchu jsou i z míst, kde dnes oddíly 
nejsou a skautský pokřik už tam 
nezaznívá...  

Tento pěkný a věcný úvod měl doprovodit 
pokřiky v minulém čísle. Nebyla to žádná 
tupá cenzura, byla to obyčejná lidská 
nepozornost při počítačovém přepisování. 
Omlouvám se. 

Gog  
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RŮZNÉ 
ZAJÍMAVÝ NÁPAD 
Bratr Ladislav Rusek, Šaman, se zabývá ve své publikaci „Úvahy o skautingu, skautování 
a skautství“ zajímavým nápadem. A protože se již delší dobu připravuje evidence osobních 
výročí významných skautských osobností. Oba podněty mají něco společného, nebylo by 
od věci promyslit postup se znalostí obou záměrů. Posuďte sami.  

Tradice skautingu za necelé století jeho existence nepřetržitě narůstaly ve světě, a 
navzdory létům perzekuce i u nás. Vytvářejí dnes už skutečné historické i duchovní 
bohatství. 

Neměla by být zapomenuta žádná osobnost, která se nějak zasloužila o existenci, rozvoj i 
prohlubování našeho skautingu. Jednou bude snad vytvořen jakýsi slovník (WHO'S WHO) 
osobností světového i našeho skautingu, budou tam jména nejlepších náčelníků i starostů, 
skautských spisovatelů, umělců i zasloužilých veřejných činitelů. Bude to inspirace i opora 
budoucím generacím skautů a skautek, bude to důkaz, že hnutí má kořeny i mízu, že má 
mnohostrannou, košatou korunu a bohaté, životodárné plody! 
 
4. BĚH SENIORŮ 
Před námi je další běh Lesní školy OS 

 

Na naší škole si neodpočineš, ale 
� dozvíš se 
� poznáš 
� nadýcháš se 
� nabiješ baterky pro další službu v kmeni i celém hnutí. 

 

V roce 2001 proběhne 4. ročník LŠ OS. �Jarní běh se bude konat v Hrachově u Příbrami. 
�Letní běh 12. až l9. srpna na Orlovech u Humpolce, připomínajících prvé skautské tábory 
u nás. �Podzimní běh 19. až 2l. října opět v Hrachově. �Vyřazení v květnu 2002. 

Naše škola je koedukovaná, bez věkového omezení, kmenová příslušnost frekventantů 
nerozhoduje. �Programovaná kapacita je 24 frekventantů. �V případě většího zájmu 
rozhoduje pořadí došlých přihlášek. �Předpokládaný účastnický popletek 2 200,- Kč. 
�Ubytování v pevných objektech, v letním běhu možné pro zájemce ve stanech. 
�Stravování - jarní a podzimní běh v kuchyni ubytovny, v letním běhu vlastní servisní 
tým. �Zdravotní služba zajištěna. �Frekventanti obdrží k prezentovaným tématům studijní 
materiály v hodnotě cca 120,-Kč. 

Podmínky účasti: 
�Vůdcovská zkouška, v mimořádném případě možno složit před zahájením jarního běhu 
v Hrachově. �Doporučení okresního zpravodaje OS nebo výchovného zpravodaje ORJ. 
�Nejméně 1 rok činnosti v klubu OS nebo jiné činovnické služby v kterémkoliv kmeni. 

Podmínky absolvence: 
�Plná účast �Písemná práce nebo studie na zadané téma �Splnění osobního úkolu 
zadaného vůdcem školy �Obhajoba písem.práce a osob.úkolu, závěrečný pohovor. 

Témata z programu: 
�Historie hnutí tradice �Skauting a stát �Hnutí a jeho organizace �Činnost klubů OS 
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�Vícegenerační a rodinný skauting �Turistika a sport �Příroda a ekologie �Senioři očima 
lékaře a psychologa �Rétorika �Skautská vyznamenání �Skautská administrativa �Právní 
minimum činovníka �Ekonomika a hospodářská praxe �Manažerská praxe, vše z pohledu 
našeho věku �Mezinárodní spolupráce OS. 

Přihlášku pošli nejpozději do 10. března na adresu Ivo Slavíček, Křižíkova B, 360 01 
Karlovy Vary, telefon 017/322 53 44. Na této adrese můžeš získat další informace. 

P Ř I H L Á Š K A 
jméno-příjmení-titul 
datum nerození přezdívka 
 
adresa 
 

PSČ 

byt telefon, fax, v-mail  
 zaměstnání 
současné postavení v JUNÁKU 
 
člen klubu OS - číslo, místo, název 
(není podmínkou) 
středisko - číslo, místo, název ORJ kraj 

číslo dekretu Chci složit vůdcovskou zkoušku vůdcovská zkouška 
datum složení ANO  /  NE 

absolvence jiné LŠ - název, rok 
doporučení ORJ nebo okresního zpravodaje OS 
 
Poznámka - další informace 
datum podání přihlášky podpis přihlášeného 

 
Zájem o Foglarovo dědictví  
Stále není jasné, kdo získá až desetimilionové dědictví po spisovateli 
Jaroslavu Foglarovi, který zemřel před dvěma lety ve věku nedožitých 92 let. 
Obvodní soud pro Prahu 3, který kauzu otevřel, jednání odročil na 1. března. 
Dědictví po autorovi Rychlých šípů se soudní cestou domáhá synovec 
spisovatele Petr Foglar. Vedle něj si však na pozůstalost, včetně autorských 

práv, činí nárok také Nadace Jaroslava Foglara. 

Návrat skautského majetku 
Bylo zjištěno, že nemovitý majetek nebyl skautům odejímám právoplatnými orgány. Proto 
je poslední naděje na jeho získání zpět. Pokud máte nějaké doklady jako výpisy  katastrů, 
kupní smlouvy, či jiné doklady svědčící o vlastnictví nemovitostí, zašlete kopie ústřední 
radě; ta po hromadném ověření nároku vyzve k zahájení řízení o navrácení.  

Oprava 
V minulém čísle byl omylem pod článkem „VALDEK, po Brdech se chodí pěšky“ 
označen jako autor Harry. Omlouvám se za tuto nepřesnost. Záměna byla provedena při 
přepisu do počítače. Skutečným autorem je br. František Hofman. Článek, původně určený 
pro Posla, nám podstoupil br. J. Sofron, k otištění ve Kmenových novinách.  

Gog  
ČIN - nezávislý zpravodaj čs. skautů a skautek ukončil, k lítosti nás mnohých, 
svou činnost. Hlavním důvodem byla změna zákona o poštovních službách, která postihla  
malé vydavatele. Je nám líto, že ČIN končí. V současné době by měl rozhodně o čem psát.  
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A. B. SVOJSÍK je na nebi mezi bohy 
(protože první planetky mají jména starověkých bohů). 

Zásluhou br. J. Grygara - Dřímala v součinnosti s instruktory PLS ABS a br. Noska - 
Windyho byla pojmenována jedna z planetek jménem A. B. Svojsik. 
 
 
Elektronickou poštou postupně přišly dvě zprávy  

From: Jiri Grygar  To: Vladislav Jech, Kamzik  
January 13, 2001 7:49 Subject: Svojsik ma planetku 
 
Zdravím z Ondřejova a sděluji radostnou zprávu, že Mezinárodni astronomická unie právě rozhodla o 
tom, že planetka č. 16706 ponese napříště jméno SVOJSIK! 
Podrobnosti najdete asi během týdne na: WWW.planetky.astro.cz 

Srdečně zdraví a s díky všem, kdo poskytli podklady, se loučí  
Dřímal 

From: Jiri Grygar  
To: Vladislav Jech,  Kamzik  Cc: Prof. Rudolf Zahradnik  
January 16, 2001 12:47 Subject: Prirustky planetek 15.1.2001 > 
 
Zdravím z Tater a v příloze posilám základní údaje o planetce Svojsik viz též přehled dole, srdečně  

Dřimal 
Akime, 
doporučoval bych zveřejnit ve Skautingu Tvoji krátkou zprávou jako: „Když se ruka k ruce vine, tak se 
dílo podaří.“ Doporučuji před sepsáním upoutávky, abyste si prohlédli úvodní stránky,  

WWW adresy: planetky.astro.cz 
kde jsou různé údaje o systému pojmenovávání planetek, a tak o ostatních českých planetkách na obloze. 
Lze také kliknout na planetku Svojsik, a tak zjistit její dráhu ve sluneční soustavě i okamžitou polohu. Je 
ovšem vidět jenom ve velmi velkých dalekohledech, přestože její průměr bude jistě činit několik 
kilometrů, takže to je slušný památník. 

Z Tater zdraví  
Dřímal 

Poznámka: 
Planetky (asteroidy) jsou shluky skal o velikosti desítek metrů až stovek kilometrů. Obíhají 
kolem Slunce a nejvíce jich je mezi Marsem a Jupiterem. Malé úlomky některých planetek se 
přibližují k Zemi a někdy na ni i dopadnou jako meteority. Každá objevená planetka (jsou jich 
tisíce) dostává nejdříve číslo a objevitel má přednostní právo dát planetce i jméno.  

Planetku 1995 OE1 a číslo 16706 objevil na Odřejovské observatoři hvězdář P. Pravec 30. 
července 1995. 

Vesmírný Svojsík je proti planetám sluneční soustavy mrňousek, měří necelých 15 kilometrů, ale mezi 
planetkami to zase tak málo není. Na nebi krouží i další „skautská“ planetka - Foglar. Proti Svojsíkovi je 
trochu vzdálenější a o malinko menší.   

(Doplnění dle dalšího zjištění br. Windyho) 
 

 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 
Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS. 


